

AMERICAN COMMITTEE FOR AID
TO KATANGA FREEDOM FIGHTERS
SUITE 909 • 79 MADISON AVE. • NEW YORK 16, N. Y.
MURRAY HILL 5-0190

March 26, 1962

Dear Friend:

CHAIRMAN
Dr. Max Yergan

EXECUTIVE COMMITTEE
L. Brent Bozell
Wm. F. Buckley, Jr.
James Burnham
Eugene Lyons
Frank S. Meyer
William A. Rusher
George S. Schuyler

COUNSEL
C. Dickerman Williams

SPONSORS

(Partial List)

Holmes Alexander
Tom Anderson
C. D. Batchelor
Dr. Phillip Bard
Prof. Anthony T. Boucaren
Hon. Spruille Braden
Gen. Lewis H. Brereton
Roy M. Brewer
Rep. Donald Bruce
Miss Taylor Caldwell
John Chamberlain
Prof. Edward P. Coleson
Prof. Lev E. Dobriansky
John Dos Passos
Sen. James O. Eastland
Max Eastman
Hon. Charles Edison
Julius Epstein
M. Stanton Evans
Lawrence Fertig
John M. Fisher
Prof. William Fleming
Clifford Forster
Sen. Barry Goldwater
Prof. Mark Graubard
Prof. Ernest van den Haag
Prof. Bernard C. Heyl
Prof. Russell Kirk
Prof. Willmoore Kendall
Prof. Jerzy Hauptmann
Herbert V. Kohler
Prof. Anthony Kubek
William Loeb
Dr. Charles W. Lowry
Arthur G. McDowell
Prof. William M. McGovern
Clarence E. Manion
Prof. Ralph S. Marsh
J. B. Matthews
Prof. Ruth S. Maynard
Adolph Menjou
E. Victor Milone
Admiral Ben Moreell
Prof. Thomas Molnar
Hon. Robert Morris
Prof. Gerhart Niemeyer
Peter O'Donnell, Jr.
Prof. Ben Edwin Perry
Prof. Francis Randall
Prof. David N. Rowe
Morrie Ryskind
Henry Salvatori
Prof. O. Glenn Saxon
Prof. Hans F. Sennholz
Stephen C. Shadegg
Prof. William S. Stokes
Ralph de Toledano
Rep. James B. Ull
Prof. Eliseo Vivas
Prof. Walter H. Voskuil
Prof. Richard M. Weaver
General A. C. Wedemeyer
General William H. Wilbur
Prof. Francis G. Wilson
Prof. Karl A. Wittfogel

We enclose a copy of WAR IN KATANGA which is the result of Professor Ernest van den Haag's on-the-spot investigation mission to the Congo which was conducted at the behest of the American Committee For Aid To Katanga Freedom Fighters. You have been among those Americans who helped make this mission possible. We hope you will act once again to assist us in giving wide distribution to this report so as to bring the tragic facts of the United Nations military action in the Congo (supported logically and financially by the United States) to the attention of the American people and the Congress.

The van den Haag report is a factual indictment of the U. N. war against the people and government of anti-Communist Katanga. We believe it shows that the United States support of the U. N. war did not serve the ends of peace, freedom or resistance to Communism and was contrary to the national interest.

This report, although it is a brilliant and creditable job, can only scratch the surface. Because of limited staff and finances, the American Committee For Aid To Katanga Freedom Fighters could not begin to conduct the full investigation necessary. However, the van den Haag report raises some serious questions about the propriety and legality of the U. N. action in Katanga and, by the same token, of United States support of this action. These questions must be answered.

The propaganda machinery of the U. N. and the United States Department of State endeavored to justify the U. N. war in the Congo. Now a curtain of silence has been drawn over the entire operation in an attempt to sweep the situation under the rug. The American Committee For Aid To Katanga Freedom Fighters believes that the facts brought out in the van den Haag report justify an immediate and full-scale Congressional investigation of United States support of the U. N. war against Katanga. This investigation is overdue. Its potential ramifications have tremendous importance.

As an American who has indicated his support of Katanga's fight for Freedom, we call on you to take citizen's action in two ways: call on your Senators and Representatives in Washington to back a full investigation of our role in the U. N. effort to crush anti-Communist Katanga; forward your immediate and generous contribution to the American Committee For Aid To Katanga Freedom Fighters to enable us to mobilize American public action on this historic issue.

Thank you for your consideration.

Sincerely yours,



Max Yergan
Chairman

A protest from Katanga Doctors

A message, which is an appeal * to International medical conscience * has just arrived in Brussels. It was brought by a Belgian, wounded in the past few days in Elisabethville and delegated by the Katanga doctors.

This document, which carries several signatures, is an indictment. Its authors rise against the methods of the U.N.O., which they denounce and which constitute, they say, a determination on its part not to recognize the humanitarian mission of the Belgian Doctors who operate in this part of Africa.

During various international Congresses including that of Paris in 1959, you made a point of defending the principle of the neutrality of medicine in time of trouble, in time of war, and you obtained the unanimity of the congressists of all countries for this idea which is a direct follow-up of medical ethics.

The medical corps of the ex-Belgian Congo has always recognized and applied this principle just as all doctors serving in Africa because every vocation and every medical formation is normally impregnated with it; they have devoted themselves at the bedside of anybody regardless of situation, tribe, political or religious opinions, in often precarious conditions, in small rural compounds and in the heart of the bush.

In this country the UNO has never wanted to recognize this medical attitude. More than that, it has ridiculed, bullied and expelled doctors, even those who in spite of the troubles and dangers had decided to continue their humanitarian mission : in too many regions which have thus been deprived of medical help, the UNO has never wanted, or dared to send its own medical personnel. Even worse, at Luena it was a direct accomplice in the assassination of Doctor P. Mottoule in his hospital.

Thus eighty years of patient medical work have been nullified by an international force which calls itself civilized.

This is why the doctors still practising in this sorely tried country raise a violent protest and launch an anguished appeal to the medical conscience of the world :

— to put an end to the bad will of the UNO so that they will be allowed to bring help to all men irrespective of race, ethnic or political belonging, without being at the vexatious mercy of the so called international * peace * force ;

— to stop this renewed misery, hunger and all too frequent mourning which is doubtless only registered in terms of statistics by those whose sense of humanity varies according to the sense of their opportunism ;

— to ensure that the shame of the UNO does not continue to cover ineluctably those countries who participate in its mission.

On this day, we, the doctors serving in Elisabethville, attest on our honour that the mercenaries of the UNO fire upon Katangese ambulances wounding their crews who wear Red Cross uniform : the UNO ambulances, on the other hand do not bring the most elementary help to any civilians; that three hospitals in the town have been transformed into offensive bases by the UNO troops although they were occupied by bedridden patients, from the roofs and gardens, the UNO troops machine-gun military and civilian personnel. One of these hospitals is that which has been abusively called the Red Cross Hospital of the UNO, whose snipers are responsible for numerous wounded civilians.

Elisabethville, the 15th. of September 1961.

(Signatures)

Doctors : MM. JACQUERIE, VAN GRUNDERBECK, QUESTIAUX, de SCOVILLE, ROGIERS, CASSETTE, LENELLE, etc...



**ASSOCIATED
PRESS (A. P.)**

(Sunday Times -
Sept. 17 Le Soir Illustré, etc...)
Sept. 21

(Lon-5) - ELISABETHVILLE, Katanga. Sept. 16th. Blood pouring from bullet-wounds in legs, a Katanga red cross driver is carried to car by companions & a Belgian nurse after he was shot by Indian U.N. troops here Sept. 14 th. (AP Wirephoto) (VH. 16/9/61) - stf.FAAS.

(Lon-5) ELISABETHVILLE - Katanga - le 16 septembre. Tandis que le sang coule de blessures de balles aux jambes, un chauffeur de la Croix Rouge katangaise est transporté dans une voiture par ses compagnons et une infirmière belge ; après avoir été abattu par les troupes indiennes de l'O.N.U. le 14 septembre. (AP Wirephoto) (VH 16/9/61) - stfFAAS.

UNITED PRESS INTERNATIONAL (U.P.I.) New York Times, Sept. 17, 1961)

Un policier katangais blessé est transféré dans une station-wagon civile après que le pneu de l'ambulance dans laquelle il était transporté ait été percé de balles, à E'ville.

(Reproduit du New York Times du 17 septembre 1961.)



A wounded Katanga Province policeman is transferred to a civilian station wagon after tire of ambulance in which he was riding was flattened by gunfire in Elisabethville.

United Press International

Une protestation des médecins du Katanga

Un message, qui est un appel « à la conscience médicale internationale » vient de parvenir à Bruxelles. Il a été apporté par un Belge, blessé, ces jours derniers à Elisabethville et délégué par les médecins du Katanga.

Ce document, qui porte plusieurs signatures, est un réquisitoire. Ses auteurs s'élèvent contre des procédés qu'ils dénoncent comme ceux de l'O.N.U. et qui constituent, disent-ils, une volonté de ne pas reconnaître la mission humanitaire des médecins belges qui opèrent dans cette partie de l'Afrique.

A LA CONSCIENCE MÉDICALE INTERNATIONALE

Vous vous êtes attachés, au cours de Congrès internationaux dont celui de Paris en 1959, à défendre le principe de la neutralité de la médecine en temps de troubles, en temps de guerre ; et vous avez réalisé l'unanimité des congressistes de tous pays autour de cette notion qui découle directement de l'éthique médicale.

Le corps médical de l'ex-Congo belge a toujours reconnu et appliqué ce principe, autant que tous les médecins servant en Afrique, car il imprègne normalement toute vocation et toute formation médicales ; se dépassant au chevet de quiconque sans tenir compte des contingences de lieu, de tribu, d'opinions politique ou religieuse, dans des conditions de vie souvent précaires. dans les petites cités rurales et jusqu'au fond de la brousse.

Dans ce pays l'ONU n'a jamais voulu reconnaître cette attitude médicale. Bien plus elle a ridiculisé, brimé et expulsé les médecins, ceux-là mêmes qui malgré les troubles et les dangers avaient décidé de poursuivre leur mission humanitaire ; dans les trop nombreuses régions qu'elle a ainsi privées de secours sanitaire, l'ONU n'a jamais voulu ou osé envoyer son propre personnel médical ; bien plus à Luena elle se faisait directement complice de l'assassinat du docteur P. Motouille, dans son hôpital.

Ainsi quatre-vingts années de patient travail médical ont été anéanties par une puissance internationale qui se voudrait civilisée.

C'est pourquoi les médecins encore en service dans ce pays éprouvé, élèvent une protestation violente et lancent un appel angoissé auprès de la conscience médicale du Monde pour que soit mis fin à la mauvaise foi de l'ONU, afin qu'il leur soit permis de porter secours à tout homme quelles que soient sa race, son ethnie ou son appartenance politique, sans être à la merci vexatoire de la force internationale dite de paix.

Et que reculent cette misère retrouvée, la faim et les deuils trop nombreux qui ne s'inscrivent sans doute qu'en termes de statistique auprès de ceux dont le sens de l'humain varie au gré du sens de leur opportunisme.

Et que la honte de l'ONU ne continue pas à couvrir inéluctablement les pays qui participent à sa mission.

On jour, nous médecins en service à Elisabethville, nous attestons sur l'honneur que les mercenaires de l'O.N.U. tirent sur les ambulances katangaises, ayant blessé leurs servants en uniforme de croix rouge : les ambulances de l'O.N.U. ne portent par ailleurs les secours élémentaires à aucun civil ; que trois hôpitaux de la ville ont été transformés en bases offensives par les onusiens, alors qu'ils étaient occupés par des malades alités, des tuits et des jardins de ceux-ci les Onusiens mitraillent militaires et civils. Un des hôpitaux est celui appelé abusivement l'hôpital de la Croix Rouge de l'O.N.U., dont les tirailleurs sont responsables de nombreux blessés civils.

Elisabethville, ce 14 septembre 1961.

* Ce jour, nous médecins en service à Elisabethville, nous attestons sur l'honneur que les mercenaires de l'O.N.U. tirent sur les ambulances katangaises, ayant blessé leurs servants en uniforme de Croix-Rouge : les ambulances de l'O.N.U. ne portent par ailleurs les secours élémentaires à aucun civil ; que trois hôpitaux de la ville ont été transformés en bases offensives par les onusiens, alors qu'ils étaient occupés par des malades alités, des tuits et des jardins de ceux-ci les Onusiens mitraillent militaires et civils. Un des hôpitaux est celui appelé abusivement l'hôpital de la Croix Rouge de l'O.N.U., dont les tirailleurs sont responsables de nombreux blessés civils. * Elisabethville, ce 15 septembre 1961

(Signatures)

Docteurs : MM. TACQUERIE, VAN GRUNDERBECK, QUESTIAUX, de SCOVILLE,

How U.N. Indian troops respect the Red Cross symbol and the rules of war

Le respect des troupes indiennes de l'O.N.U. pour la Croix-Rouge et les lois de la guerre

Witnesses...

Richard Williams - B.B.C.

"This morning in the main square of the capital, a Red Cross ambulance, painted white and clearly marked, approached; the engine stalled, the driver and a stretcher bearer — dressed in white — got out. Indian troops in the post office immediately opened fire at almost point blanc range, they collapsed on the road seriously wounded. This is the second time in 24 hours I have seen U.N. troops fire on a Red Cross vehicle. All the rules of war have gone by the board in this campaign".

Ray Moloney - U.P.I.

U.P.I. correspondent Ray Moloney, in Elisabethville, said he saw a Katanga ambulance driver jump out of his stalled ambulance in the post office square. "He died", said Moloney, "in a steady, rhythmic burst of machine gun fire". He said it was the second such incident involving UN troops firing at Katanga ambulance drivers he had seen today.

Peter Younghusband - Daily Mail.

British newsman Peter Younghusband reported finding the bodies of 13 Katanga policemen in front of the burned out Elisabethville radio station. He said all 13 had been shot in the back (*).

...and many such deeds which were witnessed by journalists from all over the world who were present in Elisabethville:

— the wounded "finished off" by Indian Gurkhas...
— soldiers who surrender and are shot in cold blood..., etc... (*)

These crimes were committed by the "Peace Army" — It is a scandal! Indian troops are not fit to serve under the UNO flag — What do you think? Are there still any international morals?



UNO FORCES REMINDED OF GENEVA CONVENTIONS

Geneva, October 4 (Reuter)

The international committee of the Red Cross announced that it has reminded the UNO forces in the Congo of their past assurances that they would observe the Geneva Conventions on the rules of war.

"The recent events in Katanga have shown that it was a matter of extreme urgency" said the President of the Red Cross, Mr. Boissier, in a letter addressed to Dr. Sture Linner, chief of the United Nations in the Congo.

(*) See the very « embarrassed » explanations of

Des témoins...

Richard Williams - B.B.C.

« Ce matin au carrefour principal de la capitale, arriva une ambulance peinte en blanc et nettement marquée de la Croix Rouge; le moteur s'arrêta, le chauffeur et un brancardier — habillés de blanc — en descendirent. Du bureau de poste, les troupes indiennes ouvrirent immédiatement le feu et tirèrent à bout portant, les ambulanciers s'écroulèrent gravement blessés. C'est la deuxième fois en 24 heures que je vois les troupes de l'ONU tirer sur un véhicule de la Croix Rouge. Toutes les lois de la guerre ont été ignorées dans ces combats.

Ray Moloney - U.P.I.

Ray Moloney, correspondant de l'U.P.I. à Elisabethville, déclara qu'il avait vu un chauffeur d'ambulance katangaise descendre de son ambulance bloquée au carrefour de la poste. « Il est mort », a dit Moloney, « sous le crépitement des mitrailleuses ». Il ajouta que c'était le second incident de cette sorte concernant les troupes de l'ONU tirant sur les conducteurs d'ambulances katangaises qu'il voyait aujourd'hui.

Peter Younghusband - Daily Mail.

Le journaliste anglais, Peter Younghusband, annonça qu'il a trouvé le cadavre de 13 policiers katangais devant la station de radio sinistrée à Eville. Il déclara que tous les 13 avaient été tués d'une balle dans le dos (*).

...et bien d'autres faits de ce genre, dont peuvent témoigner tous les journalistes du monde présents à Elisabethville:

— blessés achevés par les Gurkhas...
— soldats qui se rendent et sont froidement abattus..., etc... (*)

Tous ces crimes sont commis par « l'armée de la Paix » — C'est un scandale! Les troupes indiennes sont indignes de servir sous le drapeau de l'ONU. Qu'en pensez-vous ? Y a-t-il encore une morale internationale ?



LES CONVENTIONS DE GENEVE SONT RAPPELÉES AUX FORCES DE L'ONU

Genève, 4 octobre (Reuter)

Le comité international de la Croix-Rouge a annoncé qu'il a rappelé aux forces de l'ONU au Congo leurs assurances passées qu'elles observeront les conventions de Genève sur les lois de la guerre.

« Les récents événements du Katanga ont montré que c'était de la plus grande urgence », a déclaré le président de la Croix-Rouge, M. Boissier, dans une lettre au Dr Sture Linner, chef des Nations Unies au Congo.

(*) Voir les explications très « embarrassées » du